
16/07/2020 Birthe var vores bedste ambassadør - Kjerteminde Avis

https://kjavis.dk/birthe-var-vores-bedste-ambassadoer/ 1/5

Birthe var vores bedste ambassadør
Af  Rikke Mohr Jørgensen  - 15. juli 2020

Fra venstre CEO for EcoTree i Danmark, Thomas Norman Canguilhem, Théophane og Erwan Le Méné. De to
sidstnævnte er begge Birthe Lejeunes børnebørn. Foto: RMJ

 – Vores idé er et ønske om at belønne en miljøvenlig handling, fortæller
Thomas Norman Canguilhem, der, sammen med to af Birthe Lejeunes
børnebørn, for tre år siden startede virksomheden EcoTree, hvor private og
virksomheder kan investere i bæredygtige skove. Lige nu er de i Kerteminde
for både at holde ferie, men også for at opsøge land til deres virksomhed.
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Ruillé-skoven i Frankrig er en af mange skove, opkøbt af EcoTree, som nu håber på at kunne leje sig ind på dansk
landbrugsjord, for at dyrke miljørigtigt træ. Foto: EcoTree

Franskmændene Théophane og Erwan Le Méné, har tilbragt de �este af deres somre i Danmark, siden de
var helt små. Sammen med deres store dansk/franske familie, holder de til omkring Pax, og i et lille blåt
badehus på Sydstranden. De to er nemlig børnebørn af den verdensberømte Birthe Lejeune, også bare
kendt som “lille Birthe fra Havnegade”. Den utrolige historie om Birthe, der var bosat i Paris gennem hele sit
voksne liv, har vi tidligere fortalt her på avisen, ligesom vi også tidligere på året bragte den triste nyhed om
Birthes død. Birthe glemte aldrig Kerteminde, og hendes arv lever nu videre igennem familien, der i år
holder den første sommerferie i Kerteminde, uden familiens overhoved – så nu må de lære at klare sig selv,
fortæller Théophane Le Méné med et smil.

Men grunden til, at Théophane og Erwan Le Méné, sammen med deres ven og partner Thomas Norman
Canguilhem, i denne uge mødtes med Kjerteminde Avis, var at fortælle om det �rma, de tre startede for tre
år siden, og hvis idé blev dannet i Kerteminde tilbage i 2014, baseret på danskernes vilje til at samle pant. –
Det var meget nærliggende for os, at Danmark og Norden var det første sted, vi tænkte på, i forbindelse
med at gøre virksomheden international, fortæller administrerende direktør i Danmark Thomas Norman
Canguilhem. – Og for en gangs skyld har vi her at gøre med en virksomhed, der ikke er startet i en garage,
men tværtimod i en skov, smiler han.

EcoTree kort fortalt
I 2014 havde Théophane og Erwan inviteret nogle venner til Kerteminde, for at besøge deres bedstemor
Birthe Lejeune, og de blev overrasket over, at der slet ikke lå nogen �asker på jorden, hvilket skyldes det
danske pantsystem. Idéen var genial, mente de, da man ved at samle panten, belønner en miljøvenlig
handling, også selvom udbyttet ikke er særlig stort. Théophane, Erwan og deres venner kopierede ideen til
skovbrug, og sådan blev EcoTree til.

– Vi opkøber misligholdte skove og genopbygger dem, eller vi planter nye skove. Derefter tilbyder vi både
private og virksomheder at blive træ-ejere. Når du ejer et træ, bidrager du til et bedre klima, da træet
absorberer CO2. Du ejer selv træet indtil den dag, hvor træet skal fældes.
Træer, der har fået lov til at stå igennem mange år i skoven, har en langt bedre kvalitet, ligesom de formår
at omsætte mere CO2, fortæller Thomas Norman Canguilhem.
– Til den tid, hvor træet skal fældes, får man udbetalt hele beløbet, som træet er værd og kan sælges for.
Dette beløb er helt op til en fordobling af, hvad du har betalt for, dengang træet blev plantet, forklarer
Thomas Norman Canguilhem, der dog ikke mener, at det er selve fortjenesten, der får folk til at købe træet,
men incitamentet til at gøre en grøn gerning, samtidig med man vinder en smule på det – ligesom med
pant-systemet.
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Men ikke blot efterlader man sig et grønt CO2-aftryk: – Vi lægger megen vægt på, at vi opdrætter
bæredygtige skove, hvor træerne vokser sig ind til noget rigtig godt træ, som man kan bruge efterfølgende
til huse eller møbler, eller det man nu arbejder med. Ligesom vi dyrker biodiversiteten, hvor vi genetablerer
vådområder og genintroducerer dyr til skoven.

Køb et dansk træ
Den danske hjemmeside er for længst i luften, og du kan nu bl.a. købe vinter-eg og graner. For EcoTree har
det været vigtigt at tilpasse fortællingen om virksomheden til det nordiske segment, da vi i Norden har en
anderledes mentalitet end i fx Frankrig.
– I Frankrig tager vi os en del tid til at forklare tingene, inden folk køber sig ind i konceptet. Her i Danmark er
vi opmærksomme på, at vi skal være lokalforankrede, og derfor forsøger vi nu at lave aftaler omkring
danske skove.

Franskmændene har for længst taget idéen til sig, og EcoTree har 23 skove i Frankrig med 30.000
individuelle kunder og 500 �rmaer tilknyttet. Nu er de klar til at indtage Danmark:
– EcoTree startede i Kerteminde, og nu er vores største ønske at få en skov i samme område, fortæller
Théophane og Erwan Le Méné.  – Derfor har vi brug for kertemindernes hjælp til at �nde områder, som vi
kan købe/leje og genoprette til sunde og bæredygtige skove, lyder opfordringen, og man håber inderligt at
nogen vil henvende sig, så cirklen kan blive fuldendt.

Den miljømæssige påvirkning er vigtigst
Det lader ikke til, at det er det �nansielle udbytte af dyrkningen af træer, der ansporer EcoTrees kunder,
men nærmere det miljømæssige perspektiv. Det er heller ikke alle, der lige har pladsen til selv at plante et
træ!
– Vi er et grønt aktiv, og motivationen hos mange af vores kunder, er at a�evere et grønt fodtryk til
eftertiden. Vi planter ikke blot træet, vi sørger for det bliver passet på en god og hensynsfuld måde, lige
indtil den dag vi høster frugten af det. Vi er en bæredygtig løsning indenfor skovbrugsområdet.

EcoTree har stadigvæk ingen skove i Danmark, men får nu hjælp via foreningen Skovdyrkerne. Man vil
gerne plante træer lokalt, hvilket falder godt i tråd med, at der i Danmark, og helt speci�kt Kerteminde, er
tale om, at der er brug for at rejse mere skov.

– Skovdyrkerne hjælper os nu med at �nde både jord og partnere til EcoTree, så vi kan bruge modellen her i
landet, hvor man, meget pragmatisk, allerede nu ser potentialet i vores virksomhed. Vi gør også en del ud
af at fortælle, at tanken bag tager udgangspunkt i netop pant-systemet.
Eftersom det er dyrt at opkøbe land i Danmark, forestiller EcoTree sig en model, hvor de lejer landbrugsjord
hos jordejerne, og køber retten til at plante og fælde igen, ligesom de ligeledes ønsker retten til at pleje den
efter eget ønske. – Vi håber, det kan interessere nogen her i området.
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Endelig en �nansiel tiltro til idéen
Virksomheden har nu det administrative på plads, og også den �nansielle og lovmæssige del:  – Vi skal have
adskilt delen med kunderne, som køber træer og skal have noget ud af købet i sidste ende, og dem som vi
skal betale leje af land for, forklarer Thomas Norman Canguilhem, ifølge hvem denne opdeling er ret så
kompliceret. Men virksomheden har fået hjælpe af forskellige specialister indenfor lovgivning, ligesom de
nu har tilsagn fra Finanstilsynet, omkring at de anerkender godkendelserne fra det tilsvarende organ i
Frankrig.

– Det er svært at gå fra en vision om at drive skovbrug på basis af en idé om, at det skal være drevet af et
fællesskab og bæredygtighed – det har været virkelig hårdt, forklarer Erwan Le Méné. – For selvom idéen
lyder simpel, så er den meget kompliceret at udføre. Især lovmæssigt. Men nu er vi der endelig – det hele er
på plads i Danmark.

Der var dog en, som troede på idéen lige fra begyndelsen af: – Birthe var længe vores bedste ambassadør,
smiler de to børnebørn. – Hun var ikke genert: Du skal da købe et træ!, sagde hun hvor end hun kom frem,
for sådan var hun, helt enkel og ligefrem, smiler de, og lyser op, når Maman, som de også kalder hende,
kommer på tale. For Birthe var fortaler for den danske måde at gøre tingene på, og det er tydeligt at mærke
på familien, der elsker Kerteminde, og selvfølgelig også Havnefest, som de er kede af er blevet a�yst i år.

 – Vi har investeret i Danmark, og har nu 12 ansatte i København. Derfor håber vi, at danskerne, og dermed
altså også folk her i området, ville kunne tænke sig at være med, slutter Théophane og Erwan Le Méné,
sammen med Thomas Norman Canguilhem, inden de går ud i gadebilledet for at nyde resten af deres
danske sommerferie.

FAKTA
I dag har EcoTree plantet over 600.000 træer, som tilsammen har absorberet mere end 4.200.000 kg CO2.

I Danmark samarbejder man med Skovdyrkerne om at opkøbe eller leje nedlagte landbrug, eller
misvedligeholdte naturområder, som kan genoprettes til private naturområder og bæredygtige og sunde
skove. Skovdyrkerne er Danmarks største medlemsejede virksomhed indenfor skov og landskab, med over
100 ansatte, fordelt på fem foreninger med mere end 5.000 skovejere, juletræsproducenter mv.

EcoTree har for nyligt opnået certi�cering fra det anerkendte Bureau Veritas, der er en af verdens største
virksomheder inden for inspektion, klassi�cering, rådgivning og certi�cering.

Læs mere om EcoTree her

https://ecotree.green/da/

